

I. Partindo dos documentos que seguen elabora unha composición na que expliques:

1. As causas económicas, sociais e políticas da Guerra Civil.
2. As características da sublevación militar e fascista de xullo de 1936: planificación previa, desarrollo, apoios sociais e de organizacións políticas e grupos profesionais.
3. As fases da guerra, o papel das principais organizacións, institucións e grupos contendentes e as características da represión no bando republicano e no dos sublevados.
4. As características da represión durante a guerra civil e a posguerra: a instrumentalización das diversas modalidades represivas para garantir o control da retagarda franquista durante a guerra e a sumisión da poboación durante a posguerra, a extracción social e profesional das vítimas do bando franquista en Galicia.
5. A violencia anticlerical durante a Segunda república e a actuación da Igrexa durante a Guerra Civil e a posguerra como lexitimador da sublevación e alicerce ideolóxico da ditadura franquista.
6. As consecuencias económicas, políticas e sociais da guerra civil.

Docto 1: Extraído do artigo de Natalia Junquera “Almuerzo con Carlota Leret”, *El País*, 15-III-2011).

La hija del aviador Virgilio Leret (Pamplona, 1902) inventor del motor de reacción, se exilió con su madre en Caracas en 1941 recuerda que: “era una niña el 17 de julio de 1936, el día que se oyeron los primeros tiros del fascismo que iban a incendiar Europa, el día que vi a mi padre por última vez”. Virgilio Leret era entonces jefe de la zona oriental de las fuerzas aéreas de África y estaba destinado en la base naval de hidroaviones de Melilla: “Mi madre, mi hermana y yo estábamos en la base porque habíamos ido a veranear a Melilla con un barco que teníamos. Empezaron a sonar las sirenas y mi padre nos llevó al barco. No hubo besos ni despedidas. Recuerdo a mi padre gritándonos que nos metiéramos dentro mientras se oían disparos”.

El regresó a su puesto para defender la base aérea hasta que se acabó la munición [...] Fue el primer militar fusilado de la Guerra Civil por cumplir con su deber. Los rebeldes obligaron a los soldados a fusilar a su capitán al amanecer del 18 de julio como una forma de sembrar el terror “En 1935 mi padre había inventado el motor turbocompresor a reacción. Mi madre [la escritora de origen mexicano Carlota O’Neill], a la que metieron en la cárcel después de asesinar a mi padre, por “influir perniciosamente en la conducta de su esposo” según el consejo de guerra, logró sacar del penal los planos del invento envueltos en ropa sucia y los padres de una compañera de la cárcel se los guardaron hasta que ella salió en 1941. Mi madre se envolvió los planos al cuerpo y se los ofreció a la embajada británica porque creía que aquel motor podía ayudar a los aliados contra Hitler, pero no hicieron nada [...] “Si mi padre hubiera sido fascista tendría una calle o una plaza dedicadas, le habrían hecho homenajes y saldría en los libros de texto. Pero como fue republicano nadie sabe que fue un héroe. Me indigna que cuando hablo de estas cosas la gente diga que remueva, que estoy fomentando el odio. España aún no está curada de la guerra civil porque no se ha hecho justicia con el pasado. Hablar de estas cosas no es abrir heridas, sino precisamente cerrarlas.

Docto 2 : Carta conservada por Avelino Couselo da súa irmá María que vivía en Cordeiro (Valga, Pontevedra).

[Cordeiro Outubro 23 de 1938] Mi querido primo o sea hermano que más bien dicho nos hemos criado como hermanos, la presente no tiene más objeto que decirte que la situación es triste por la escasez [sic] que tenemos en las ropas que no podemos salir de casa [...] Lo más lejos que podemos ir es al monte porque nadie nos ve [...] Los muchachos tienen uno diez años y el otro 8 y medio y no pueden ir a la escuela por no tener que vestir ni ellos ni nosotros que tampoco podemos ir a misa [...] Con esto de los jeneros estamos mal [...] Te pido por favor que si puedes me mandes alguna ropa aunque sea vieja pantalones, camisas todo cuanto trazo puedas mandar y si no te causa mucha molestia tambien se lo dices a Salomé y a Candido que si pueden me manden lo que tengan.

Docto 3: Extraído do artigo de Natalia Junquera titulado “El asesino llevaba el reloj de su víctima. Represaliados del franquismo empiezan a declarar hoy en el Supremo”, *El País*, 01/02/2012: http://www.elpais.com/articulo/espana/asesino/llevaba/reloj/victima/elpepinac/20120201elpepinac_3/Tes.

Hoy, tres represaliadas del franquismo están llamadas a declarar en el Tribunal Supremo. Les seguirán 17 más en los próximos días. La escena no será la que habían imaginado, porque no declararán en calidad de víctimas y el único juez que quiso ayudarles estará sentado en el banquillo. Pese a todo, lo consideran una oportunidad. Por primera vez en 75 años, la Justicia va a escucharles [...] Representan a muchas otras víctimas. A 130.000 desaparecidos.

A Concepción González Trigo, la edad (tiene 83 años) y una enfermedad en las piernas le impiden trasladarse hoy desde Vigo. Su historia es especialmente trágica, porque además de que mataran a su padre al principio de la Guerra Civil, Concepción tuvo la mala suerte de ser ella quien encontró el cadáver: “Lo habían dejado tirado en un camino a las afueras del pueblo (Ponteareas). Los falangistas habían ido a buscarlo de madrugada hasta Tui, porque sabían que quería huir a Portugal. Su intención, según dijeron, era matarlo en la plaza del pueblo, pero cuando llegaron, a las siete de la mañana, había mucha gente colocando los puestos de la feria para ese día, así que se lo llevaron en un camión, lo fueron torturando por el camino y a las afueras lo mataron”, relata el historiador Angel Rodríguez Gallardo (U. de Vigo) que investigó esa historia. Poco después, Concepción encontraba el cuerpo. “Ella recuerda que tenía los brazos y las piernas partidas. Lo habían molido a palos”. Cuando fueron a enterrarlo se dieron cuenta de que le faltaba el reloj, una pieza del patrimonio familiar que había pasado de padres a hijos durante generaciones. “Concepción sabía quién lo había matado porque vio al falangista muchas veces con él puesto”. Como un trofeo. Los verdugos nunca se escondieron. Rodríguez Gallardo hablará en nombre de Concepción y en el de 8.000 personas más, las que, según su investigación, desaparecieron a manos del franquismo durante la Guerra Civil y hasta los años cincuenta en Galicia. Para él no hay duda de que se trata de crímenes de lesa humanidad, tal y como escribió el juez Garzón en el auto por el que hoy se sienta en el banquillo. “Los asesinos mataron con los mismos patrones en Galicia que en Andalucía, que en la Comunidad Valenciana o Canarias. Fue un plan de exterminio”.

Docto. 4: Elaboración propia a partir do relatorio de Xerardo Agrafoxo nas Xdas. de Historia de Noia (marzo de 2011).

O anarquista Maximino Martínez Fernández presidía o sindicato de Ponte Nafonso (Outes) e xunto con outros compañeiros evadiuse por mar ao País Vasco onde pasou a integrar o Batallón Galicia acadando o emprego de tenente. Despois da caída da fronte da Asturias formou parte do grupo de 16 milicianos dirixido polo comandante Moreno que intentaron retornar a pé a Galicia e que foron masacrados polos falanxistas da Fonsagrada na aldea de Acebo no outono de 1937. A Asociación para a Recuperación da Memoria Histórica excavou as tres fosas comúns nas que estaban os seus restos e devolveunos aos parentes e descendentes deles.

Docto. 5: Extraído de Agrafoxo, X., 2005, *O fusilamento de David Mariño Ramos*, Cartafol da Memoria 4, Concello de Porto do Son, paxs. 10, 12, 16 e 39-45.

David Mariño Ramos naceu en 1898 no lugar do Rial, parroquia de Boa (Noia). Era fillo dun zapateiro de Miñortos e dunha labrega de Boa [...] Fíxose mariñeiro e en 1925 recoñeceu ao fillo que tivera dous anos antes con Aurelia Vidal Lorenzo de Beneso (Portosín). Retornou de Estados Unidos en 1928 e foi o primeiro presidente, en 1931, da asociación de traballadores do mar, integrada na Federación Regional de Industria Pesquera, que se creou en Portosín cos obxectivos de vixiar o emprego avusivo da dinamita, controlar a produción, eliminar os intermediarios que encarecían os produtos do mar e controlar os caladoiros da ría... Tiveron continuos conflitos cos armadores e cos grupos de falanxistas porque según lembra un veciño coetáneo: “... os dos sindicato dicían que non debía de haber marcos nas fincas [...] cando había folgas controlaban o peixe e as veces mandaban repartir o peixe que se pescara antes de vendelo a baixo prezo”... Formou parte dunha patrulla para requisar armas por orde gubernativa despois do levantamento militar en Marrocos. O 12 de agosto de 1936, dous armadores de Portosin, Manuel Lorenzo Carleos e Antonio Mayán González presentaron unha denuncia contra David Mariño “por coacción y allanamiento de morada” no Xulgado de Instrucción de Noia [...] As probas contra a súa actuación sindical e política agraváronse en xaneiro de 1937 porque o cura de Boa, Xosé Martínez

Dto de Ciencias Sociais, Xeografía e Historia do IES Fraga de Novio (Porto do Son).
Práctica de Hª de España sobre represión durante o primeiro franquismo (1939-1959)

Betanzos, presentouse ante o cabo da Garda Civil de Noia para denunciar a actuación do presidente do sindicato de Portosín na requisa de armas "al iniciarse el movimiento revolucionario marxista el 18 y 19 de julio" [...] Instruíuse contra el a Causa 94/1937 por delito de rebelión [...] O informe remitido ao Xulgado de Noia polo alcalde de Porto do Son, Antonio Rodríguez Pazos, indicaba que David Mariño estaba considerado como "elemento extremista y autor de todos los desmanes que la CNT de Portosín cometió antes del trascendental 18 de julio del 36 y durante la Santa Revolución [...] Foi declarado culpable e sentenzado a morte polos informes dos cregos e do alcalde. A sentenza cumpliuse o 11 de outubro de 1937 no paredón de cemiterio de Boisaca. A súa viúva criou a 5 fillos, que traballaron dende nenos para poder comer, e recuperou os restos do seu marido en 1963.

Docto. 6: Extraído do artigo de Natalia Junquera titulado "Mátanos, acaba con todos" (*El País*, 17-8-2012: http://politica.elpais.com/politica/2012/08/17/actualidad/1345156937_199956.html).

Bernabé Sáez tenía 10 anos en 1936 cando os falangistas mataron a su padre y a dos de sus hermanos en menos de un mes. La misma edad con la que vio a su madre sin pelo, con la cabeza rapada, después de haberle gritado al falangista que la llevaba a rastras al Ayuntamiento con sus cuatro hijos: "¡Asesino!. ¡Mátanos aquí a todos y ya no quedará nadie de nuestra familia!".

Su hermano Damián tenía solo 22 años cuando lo mataron. Es uno de los 134 fusilados exhumados por la Agrupación de Familiares de los asesinados en los Montes de La Pedraja (Burgos) en los veranos de 2010 y 2011. Después de que mataran a su padre, Damián había huído al monte sin armas, porque no las tenía. "Un día vino al pueblo. Yo lo vi. Estaba tan pálido...", recuerda Bernabé, emocionándose. "Enseguida lo detuvieron y se lo llevaron a la prisión de Burgos y de ahí a la Pedraja, fusilado, a la fosa. Lo mataron por sus ideas. Por ser de izquierdas. Era un trabajador del campo. Además limpiaba botas en el café de Santo Domingo de la Calzada. Muchos años después fui al bar, a ver si seguía allí la caja de limpiabotas. Y estaba". Bernabé la llevó al emocionante acto en el que más de 70 años después, pudo enterrar los restos de su hermano junto a los de su padre.

Después de matar a su padre y a sus dos hermanos, los falangistas les echaron del pueblo. Un hombre les prestó una caseta de campo. Hasta allí fue a buscarles un falangista apodado El Tuerto, que después de tirar el perol de patatas que Benita cocinaba para sus cuatro hijos, la llevó a rastras hasta al Ayuntamiento para raparle la cabeza, darle aceite de ricino y provocar la estremecedora escena que Bernabé no ha podido olvidar: "¡Asesino! ¡Mátanos a todos!...". Después los metieron a todos en una camioneta y los dejaron en el lavadero de un pueblo llamado Baños de Rioja. "Dormimos allí y por la mañana el alcalde nos dijo que allí no nos podíamos quedar y nos pusimos a caminar por carreteras hasta que llegamos a Treviana, y allí mi madre se puso a trabajar en la siega y mi hermano el mayor, de 13 años, la ayudaba..." Pasaban hambre. "Yo quería darle a mi madre una vida mejor, una comida mejor... y empecé a robar. Nos lo habían quitado todo. Nunca robé otra cosa que no fuera comida en casas, en tiendas...", recuerda Bernabé entre lágrimas. "Me detuvieron, salí de la cárcel y delinquí otra vez. Estuve en muchas prisiones: En Madrid, en Gijón, en Santander... Cuando salí, me echaron dos años más por desertión en un batallón disciplinario en El Aaiun. Quedé libre en 1962. Jamás, jamás, volví a robar a nadie".

Docto 7: Extraído de *A memoria silenciada. Conxo e Compostela* (folleto do programa de conferencias e proxeccións organizado polo Dto. de Cultura do Concello de Santiago de Compostela en abril de 2011).

Tras a tentativa frustrada do Golpe militar do 18 de xullo no Estado, os militares alzados impoñen o seu poder en distintos territorios de España, nos que é doado imporse a un poder civil incapaz de facerlles fronte con garantías de éxito nun contexto que xa ten derivado en Guerra Civil. Así acontece no conxunto de Galicia e, concretamente, en Compostela onde un *Comité de defensa da República*, formado por 22 membros de partidos políticos e sindicatos, tan só pode, seguindo as instrucións gobernativas, requisar algunhas escopetas e pistolas nas armerías locais; deter a uns poucos individuos sospeitosos de apoiar o golpe – sen menoscabo algún para a súa integridade física –; e controlar os estudos de Unión Radio para informarse dos sucesivos acontecementos. Con menos resistencia armada que noutras cidades galegas cae Compostela. O día 22 de xullo os militares, comandados por José Bermúdez de Castro, teñen todo o poder e para consolidalo, seguindo a pauta marcada en todos os lugares que dominan, emprenden, en colaboración coa Garda Civil, grupos paramilitares e falanxistas, unha dura e inesperada acción represiva, lembrada ate hoxe como de grande sorpresa polos que a viviron ou padeceron.

Dto de Ciencias Sociais, Xeografía e Historia do IES Fraga de Novio (Porto do Son).
Práctica de Hª de España sobre represión durante o primeiro franquismo (1939-1959)

Porque, si a idea dun golpe de Estado cabia nas previsións da cidadanía, nin sequera boa parte dos proclives a este, maxinan a crueldade que o desmantelamento da legalidade republicana vai levar aparelhada [...] Antes de que remate o mes de xullo, comezan, nuns casos, as notificacións para presentarse a facer unhas declaracións rutineiras e, noutros, as detencións nocturnas que van levar a xuízos sumarísimos, nos que poucos son os que non teñen ditada previamente a sentenza a morte. Tamén comezan a producirse os chamados “paseos”, outra forma de sentenza a morte, que evita os máis demorados pasos dos procesos, nun contexto no que se alenta a pronta eliminación física duns individuos sinalados pola súa condición de autoridade da República, de cargo político ou sindical ou simplemente pola súa activa oposición ao Golpe militar. Moitas persoas activas nos eidos culturais ou sociopolíticos, séntense axiña na diana e os que non están xa detidos tentan agocharse ou fuxir. Proba desta celeridade da represión, cumprindo unha vocación punitiva e, ao mesmo tempo, de socializar no terror á poboación, é que de 23 veciños de Compostela executados, 15 o van ser antes de que remate o ano 1936, ao igual que outras persoas pasadas polas armas nunha cidade constituída en praza de tribunal militar na que, até os primeiros meses de 1937, o cemiterio de Boisaca vaise converter en cotiá paredón das execucións habidas na cidade, cun total de 78 vítimas, procedentes das comarcas do Sur da provincia da Coruña, acusadas de “rebelión militar”. Un día de especial lembranza é o 3 de decembro de 1936, no que son executados 10 coñecidos veciños de Compostela, todos significados na súa defensa da República, de distintos grupos sociais e de posicións ideolóxicas diversas, incluso antes enfrontadas: Fernando Domínguez Caamaño (empregado de 29 anos e de Izquierda Republicana), José Germán Fernández (alcalde accidental en xullo de 1936, 40 anos), Rafael Frade Peña (estudante de 22 anos do Partido Federal), José Maroño Calvo (tipógrafo do diario “El Compostelano” de 28 anos e das xuventudes socialistas) Manuel Maroño Calvo (tipógrafo da imprenta do Seminario de 37 anos e directivo do PSOE), Luis Martínez Nouche (inspector xefe de arbitrios de 33 anos), Rafael Pardo Carmona (mestre de 37 anos), Modesto Pasín Noya (empregado de 32 anos), Francisco Ponte Ces (zapateiro de 34 anos e sindicalista) e Luis Rastrollo González (mestre, estudante de medicina de 28 anos e dirixente do POUM).

A primeira execución dun veciño de Compostela, data do 12 de setembro de 1936, sendo a vítima o avogado e xornalista Xoán Xesús González. Pero antes, dende finais de xullo e, sobre todo, en agosto, xa se veñen atopando corpos de composteláns nas cunetas, especialmente nas doutros concellos porque alí os levan os seus asasinados na procura dun lugar máis oculto e relativamente ben comunicado ou porque alí tentan agocharse sen éxito as vítimas. Así, entre outros, aparecen en Teo os corpos do mestre Andrés González Guianes (14-8-1936) ou o industrial e alcalde Ánxel Casal xunto co armeiro José Devesa (19-8-1936); en Palas de Rei, o médico Sixto Aguirre Garín e o profesor e artista Camilo Días Baliño (14-8-1936) ou, en Carballo o mecánico José Villaverde Míguez e a súa dona Consuelo Otero Rial (2-9-1936), a única muller aveiciñada en Compostela documentada até agora como vítima con resultado de morte e inscrita previamente no rexistro civil de defuncións coma descoñecida. O 28 de agosto de 1936, antes de que Boisaca sexa lugar habitual de execucións, aparece asasinado o veciño de Cornes-Conxo, Ángel Varela Mallo, un xornaleiro de 21 anos de idade. Os últimos paseos producidos en Compostela datan de xullo de 1937, e teñen como vítimas a veciños reclamados en causas militares, fuxidos e agochados nas proximidades dos seus domicilios ou en acubillos habilitados nestes, finalmente descubertos e asasinados [...] Xunto aos, cando menos, 42 mortos, máis de 122 composteláns son sometidos a causas militares. Deles, 50 son detidos e non chegan a Consello de Guerra, pasando un tempo de duración variable na cadea. Outros 22, son absoltos, sobresidos ou foxen, sendo declarados en rebeldía e non deixando pegada do seu rastro. Os cincuenta restantes son condenados a diferentes penas de prisión, entre as que é común a cadea perpetua, aínda que son poucos os casos que acaban pasando máis de cinco anos na cadea. Isto ten a súa explicación en que gañada a guerra, iniciado o asentamento do réxime franquista e coa memoria do terror sempre presente, a maioría das persoas presas serían máis útiles no traballo que en prisión, ademais de conferir unha imaxe de magnanimidade ao ditador, posiblemente máis que buscando a aceptación das vítimas e o seu entorno, tentando achegarse a sectores máis amplos da cidadanía distantes ou tépedos respecto á ditadura.

A diferenza do coñecemento tanto individual como colectivo que hoxe temos das vítimas, poucos son os datos dos que actúan como represores, máis aló das mensaxes incendiarias dalgunhas autoridades militares, civís e incluso relixiosas alentando un espírito de cruzada contra uns inimigos aos

Dto de Ciencias Sociais, Xeografía e Historia do IES Fraga de Novio (Porto do Son).
Práctica de Hª de España sobre represión durante o primeiro franquismo (1939-1959)

que teñen desposuído da súa condición humana. Neste senso é elocuente a homilía de Tomas Muñiz Pablos, arcebispo de Santiago en agosto de 1936, coetánea ás desaparicións que asolan moitos fogares. Para el, o que está a acontecer “tiene carácter patriótico y de cruzada religiosa del mismo tipo que las cruzadas de la Edad Media”. Máis aló da posición dalgúns xerarcas laicos ou relixiosos, cabe preguntarse de onde proveñen e que motiva aos grupos dispostos a asasinar aos seus veciños, entre os que as testemuñas daqueles feitos sinalan a xentes de diversa condición social e política, entre os que é común atopar aos que neses días de caos e barbarie cambiaron “de chaqueta”. O que si queda claro é que as novas autoridades non teñen intención algunha de clarificar uns asasinatos que eles mesmos promoven. Así se evidencia ante a aparición da primeira vítima dun paseo no concello, Manuel Ortoño Freire, de Roxos, mineiro de 20 anos fuxido ao monte nos primeiros días do golpe, atopado tiroteado e aínda con vida e levado ao hospital, onde se produce a súa morte o 29 de xullo de 1936. Ábrese unha causa militar para esclarecer o sucedido, pero se pecha sen resultado algún, amosando un desinterese absoluto en coñecer a verdade e indicando o camiño a seguir no futuro, onde, no conxunto, de Galicia é difícil atopar este tipo de causas e todas acaban en nada.

Tampouco é doado abordar unha análise do comportamento do común da cidadanía. As testemuñas orais ou a documentación provinte das causa militares falan de solidariedades e de delacións, de vítimas abandonadas á súa sorte e outras tratadas con respecto, sempre no marco de medo e desconfianza no que toca vivir. Para acabar este texto con algún exemplo que nos de alento será bo traer aquí a lembranza do que lle vai acontecer a un daqueles 22 membros do *Comité de defensa da República*, Francisco Fernández del Riego, o cal, a diferenza da case totalidade dos seus compañeiros, pode salvar a vida grazas a ser ocultado na casa dunha familia moi de dereitas e, posiblemente, partidarios do golpe militar contra o goberno da Fronte Popular, pero, como amosan co seu acto, non da barbarie desatada a posteriori [...] Tanto o acontecido en 1936, como casos futuros coñecidos ao longo e ancho do mundo, advirten que a defensa dun golpe militar non é dissociable do exterminio e a marxinação dunha parte da cidadanía.

Docto 8: Extraído do artigo de J.L. Estévez titulado “Cartas desde el infierno. El Museo de la Emigración Gallega de Buenos Aires saca a la luz archivos sobre la Guerra civil que incluyen cartas de inzquierdistas fusilados” (*El País*, 7-3-2011).

“María Angélica Aneiros Menéndez, rehizo su vida en Argentina despues de la guerra y del fusilamiento de su marido Rufino Redondo Senra, maestro de Cedeira fusilado en el castillo de S. Felipe de Ferrol el 18 de diciembre de 1936. Su crimen no fue otro que sostener ideas de izquierda [...] Rufino Menéndez fue detenido en la propia escuela de Cerdido en la que trabajaba y acabó siendo juzgado por ‘rebelión militar’, al parecer era miembro de Izquierda Republicana. Tras su fusilamiento, la madre y el resto de la familia huyeron a Portugal y acabaron embarcand rumbo a Argentina. En la dramática carta que escribe a su mujer la víspera de su fusilamiento recomienda que haga valer su nacionalidad argentina y que la haga extensiva al hijo de ambos, Fernando, para evitar que sufran más problemas con las autoridades franquistas.

Dolores Ibarruri ‘Pasionaria’ envió una carta destinada a ser publicada en el periódico de la Federación de Sociedades Gallegas de Argentina: <<la dulce, la bella tierra gallega, ha perdido su suave alegría... llora desangrándose por las tremendas heridas que los fascistas invasores abrieron en su carne ¡Pero Galicia, no está vencida! Si tuvo la desgracia de abortar un traidor, ha tenido la gloria de parir cien héroes que, como Líster y su comisario Santiago Álvarez, han escrito las páginas más gloriosas de nuestra guerra. Sentid gallegos de América, el orgullo del heroísmo de vuestros hermanos y ayudadles>>”.

Docto 9: Extraído do artigo de J.A. Durán titulado “Una vida, si pero con tres leyendas” (*La Voz de Galicia*, 31-I-1993).

“Ramón Rodríguez Varela, minero en San Fins, llegó al Barbanza en los años treinta. Padre de prole numerosa, forma parte del ala más radical de la CNT comarcana cuyo nivel de cualificación en los cuadros dirigentes era muy notable [...] Figura entre los partidarios de la acción directa. Pese a haber llegado desde las altas tierras de la Ulloa, enraíza entre las gentes de Lousame, Noia, Son, Boiro y Rianxo (Taragoña, sobre todo). Llegado el alzamiento militar de 1936 y la guerra civil se echa al monte. Protagoniza la historia y la leyenda de O Varela: implacable justiciero libertario, capaz de sentenciar a los

Práctica de Hª de España sobre represión durante o primeiro franquismo (1939-1959)

más consumados matarifes cuneteadores de la noche... Cuando se vio claro que el final de la Segunda Guerra Mundial tampoco traía la esperanza, dejó las armas [...] Vive desde entonces protegido por los vecinos de Milamor. Día a día, durante veinte años, fue como la curuxa [...] El único caso conocido de guerrillero ainfranquista que murió en la cama de muerte común en 1967.

II. Recursos on line para elaborar un informe sobre as características da represión franquista en Galicia explicando: modalidades, volume, socioloxía das vítimas e dos verdugos que operaron nese proceso xenocida, despois de:

1. Consultar o sitio virtual do proxecto interuniversitario [Nomes e Voces](http://www.nomesevoces.net) que ofrece materiais de interese para achegarse ás [características da represión](#) (física, administrativa, etc) aplicada polo franquismo nos territorios que foron controlando como, neste caso, Galicia. Ver as seccións de [informes](#), educación ([materiais](#) e [materiais elaborados](#)), a exposición virtual [Vermellas](#) (<http://www.nomesevoces.net/gl/exposicion-panel/vermellas/>), [materiais](#) (<http://www.nomesevoces.net/gl/unidade-didactica-panel/recursos-educativos/materiais/>) e [materiais elaborados](#) (<http://www.nomesevoces.net/gl/unidade-didactica-panel/recursos-educativos/materiais-elaborados/>), para elaborar un informe sobre a orixe socio-profesional, a distribución territorial dos represaliados polos franquistas en Galicia durante a guerra civil e a posguerra e a extracción social das mulleres asasinadas, torturadas ou encadeadas polos franquistas.
2. Visionar as diversas secuencias das películas [A lingua das bolboretas](#) e [O lapis do carpinteiro](#) e do documental [Flores tristes](#) que ofrece a canle Youtube.
3. Visionar a película Surcos (Nieves Conde, 1951) en <http://vodpod.com/watch/2974365-surcos-1951-de-jose-antonio-nieves-conde>.

Nota: estas ligazóns están activadas en <https://sites.google.com/site/caixondoies/2-1-documentos-para-comentarios-de-ha-de-espana> no que figuran diversas propostas semellantes as da proba escrita correspondente a esta parte da materia.